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Csökkenő költségvetés 

Egyetemi tanácsülés 
Harmadik rendes ülését tartotta 

január 28-án a JATE Egyetemi Ta-
nácsa. Az ülés napirendjén három fő 
kérdéscsoport szerepelt: az egyetemi 
bérgazdálkodási szabályzatának mó-
dosítása, beszámoló az 1987-es költ-
ségvetésről, és az 1988. évi költség-
vetés vitája. 

A bérgazdálkodási módosítási ter-
vezetben vitát kavart a javaslat 9. 
pontja, mely szerint „A gazdálkodó 
egységek felsorolásából a kollégiumok 
a Gazdasági Igazgatósággal kerülnek 
egy csoportba." Fónyi Tamás hall-
gató és Kocsondi András nevelési 
rektorhelyettes egybehangzóan hang-
súlyozta, hogy ez a kollégiumok önálló-
ságát veszélyezteti. Csákány Béla rek-
tor indoklásában arra hivatkozott, 
hogy a kollégiumok alapvetően fizikai 
és adminisztratív dolgozókat foglal-
koztatnak, ezért célszerű őket a Gaz-
dasági Igazgatóság hatáskörébe venni. 
Kocsondi András szerint „a kollégiumi 
dolgozók a kollégiumot nem egysze-
rűen takarítónők összességeként értel-
mezik, hanem nevelési egységként." 
Ennek érdekében a pont törlését java-
solta. amit a hallgatói képviselők 
támogattak. A kérdésben nem sikerüli 
közös álláspontot kialakítani, ezért a 
Tanács — Kristó Gyula javaslatára — 
a 9. pontot kiemelte a tervezetből, és 

ebben további egyeztetést kért az 
egyetem vezetőitől. Ezek után a Bér-
gazdálkodási Szabályzat módosítá-
sait az elfogadta. Fontos új elem a 
szabályzatban, hogy „az egyetemi 
bérgazdálkodással kapcsolatos min-
den kérdésben a szakszervezetnek 
egyetértési joga van." A szabályzat-
ban felsorolt önálló egységek továbbra 
is önálló bérgazdálkodást folytatnak; 
fennmarad a múlt év egy másik fontos 
változása a bértömeg-gazdálkodás is. 
Ez azt jelenti, hogy az önálló egységek-
nek nem a foglalkoztatható dolgozók 
számát, hanem a felhasználható bér 
mennyiségét szabják meg. 

Csupán az egyetem tavalyi gazdál-
kodásáról szóló beszámolót és az 
idei költségvetési tervezetét Szabó 
Dezső gazdasági főigazgató terjesz-
tette a Tanács elé. A múlt év legna-
gyobb „beruházása" a Délép-szálló 
megvétele és kollégiummá alakítása 
volt. Ez a munka az idén folytatódik, 
újabb emeleteket vesz birtokba az 
egyetem. (Kocsondi András bejelen-
tette, hogy a MM hozzájárult a név-
felvételhez, ezért az intézmény immár 
hivatalosan is: Károlyi Mihály Kollé-
gium.) Az idén elkezdődik az Irinyi 
kollégium épülettömbjének a teljes 
felújítása. Az első ütemben a Gödör 

étterem, a fölötte levő konyhák és a 
hármas, az a 'la carte menza újul meg. 
A főigazgató elmondta, hogy az egye-
tem költségvetése reálértékben jelentő-
sen csökkenni fog. új pénzforrásokra 
nemigen számithatunk. „Valamennyi 
ágazatban csökkentik az állami támo-
gatások összegét, ami intézményünk-
nél 7,721 millió Ft támogatás elvoná-
sával jár." A magas infláción túl az 
általános forgalmi adó bevezetése is 
jelentősen növelte az árakat. Az Egye-
temi Tanács a tavalyi gazdálkodást 
jónak, az idei tervet reálisnak Ítélte és 
elfogadta. 

Ezt követően a rektor javaslatot 
tett az egyetemi főtitkár személyére: 
Tóth Károlyt (43 éves) ajánlotta, aki 
jelenleg a jogi kar Államjogi Tanszé-
kének adjunktusa. A Tanács a javas-
latot elfogadta. 
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Az ülés bejelentésekkel ért véget, 

amelyek közül a legérdekesebb, hogy 
Csákány Béla rektort fogadta Köpeczi 
Béla művelődési miniszter. A tárca ^Q88 2 9 ' 
vezetője szorgalmazta, hogy az egye-
tem állítson emléket történetének jeles 
pillanatairól, egykori híres diákjairól. 
A miniszter helyesli, hogy az egyetem 
alapítását ábrázoló dombormű vissza-
kerüljön helyére, az Aradi vértanúk 
terén levő épület falára. 

1988. február 23. Ára: 2,30 Ft 

Irány a világ! 

EFO-tábor'88 

Népfrontpolitika más ifjúsági mozgalmakkal 
Az EFO Egyetemi és Főiskolai 

Osztályt jelent, s a KISZ KB szerve-
zete. Január 27. és 29. között Salgó-
tarjánban gyűltek össze az „efó-sok", 
azaz a felsőoktatási intézmények 
KISZ-titkárai, politikai munkatársai, 
valamint a nagy egyetemi lapok kép-
viselői. A háromnapos programban 
társadalmunk jelenlegi gondjairól, az 
ifjúság problémájáról ejtett szót, elő-
adások és szekcióülések formájában. 

Az első nap fő referátumát Nagy 
Imre, a KISZ KB titkára tartotta, 
Hogyan politizáljunk 1988-ban? cím-
mel. (Ugyancsak ő állította össze azt 
a káté-formájú füzetet, amelynek címe: 
Milyen szocializmust építünk?, s me-
lyet a tanácskozás résztvevői bár meg-

vitattak, csak percekre kaptak kézhez.) 
Nagy Imre ismertette, milyen témákat 
fog tárgyalni 1988-ban az MSZMP és 
a KISZ Központi Bizottsága, vala-
mint az Országgyűlés. A párt vezető 
testülete foglalkozik többek között 
a párt vezető szerepének értelmezésé-
vel, a politikai intézményrendszer kor-
szerűsítésével, az 1985-ös választások 
apasztalataival, s a választási tör-
tvény további módosításával. Megvi-
tatja a KB az alkotmány reformmal 
kapcsolatos kérdéseket is. Az Ország-
gyűlés az év folyamán beszámolót 
hallgat meg az Elnöki Tanács, az 
ÁBMH, az MNB, az Adóhivatal és a 
KNEB munkájáról. Napirendre tűzi 
az ipari szerkezetváltás programját, 
a társulási, és az egyesületi törvény és 

Doktoravatás 
A Szent-Györgyi Albert Orvos-

tudományi Egyetem tanácsa február 
6-án a Szegedi Nemzeti Színházban 
tartotta gyógyszerészdoktor- és gyógy-
szerészavató ünnepi ülését. Selmeczi 
Béla tanszékvezető egyetemi tanár. 

a gyógyszerész kar dékánja tizenegy 
gyógyszerészt fogadott doktorrá és 
97 gyógyszerészhallgatót avatott 
gyógyszerésszé. Az ünnepi tanácsülé-
sen Minker Emil tanszékvezető egye-
temi tanár, rektorhelyettes elnökölt. 

saját ügyrendje módosítását és ter-
mészetesen az 1988-as költségvetés 
tervét. 

Az előadó szerint a jelenlegi poli-
tikai helyzetben a KISZ célja: nép-

frontpolitika más ifjúsági mozgalmak-
kal. (Ez a gondolat az egész három-
napos tanácskozás központi problé-
mája volt.) A legutóbbi parlamenti 
választásokon a fiatalok száma felére 
csökkent a képviseletben. Ennek fő 
oka, hogy a KISZ nem állíthatott 
jelölteket. 1975-ben 100 vezetőből 
25 volt fiatal (35 év alatti) — ma 10. 
Ennek értelmében a KISZ KB ifjúság-
politikai programot szeretne elfogad-
tatni a kormánnyal. Folytatódnak a 
KISZ konzultációi az országos szer-
vekkel, a kormány vezetői után 
1988-ban a SZOT és a Népfront veze-
tőivel tanácskoznak. 

A tanácskozás második napján 
dr. Medgyessy Péter miniszterelnök-
helyettes tartott tájékoztatót időszerű 
bel- és gazdaságpolitikai kérdésekről. 
A szekcióüléseken a rétegprogram 
végrehajtásának helyzetét, az ifjúsági 
parlamentekre vonatkozó felkészülést, 
és a felsőoktatási kormányprogram 
tervezetét vitatták meg. 

Megjelent a Diáktudós 
1987 decemberében Diáktudós cí-

men megjelent az Országos Tudomá-
nyos Diákköri Tanács folyóiratának 
első száma. A 36 oldal terjedelmű A/5 
méretű folyóirat beköszöntőjét 
dr. Szendrő Péter, az Országos Tudo-
mányos Diákköri Tanács elnöke írta. 
Bevezetőjében hangsúlyozza, hogy a 
Diáktudóst azzal a kívánsággal jut-
tatják el az ország összes felsőoktatási 
intézményének hallgatóihoz és okta-
tóihoz, hogy abból ötleteket merít-
hessenek egymástól, kicserélhessék 
építő tapasztalataikat a diákköri mun-
kával kapcsolatban. A szerkesztőség 
várja a mozgalommal kapcsolatos 
észrevételeket, melyekre az időszako-
san megjelenő lapban válaszolni fog-
nak. 

A folyóirat tájékoztatja olvasóit, 
hogy az új oktatási törvény szellemé-
ben újjáalakult Országos Tudományos 
Diákköri Tanács 1987 júniusában 
tartotta első tanácsülését. Ezen talál-
kozhattak egymással elsőként a testü-
let új tagjai; a szakmai bizottságok 
tanár és diák képviselői, az MSZMP 
KB, a KISZ KB, a TMB, az Országos 
Ösztöndíj Bizottság, az MTA, az 
Á1SH és más országos hatáskörű szer-
vek és minisztériumok munkatársai. 

A folyóirat első száma interjút kö-

zöl Kemény Sándorral, az MSZMP 
KB Tudományos Kutatási és Kultu-
rális Osztálya munkatársával. E be-
szélgetésből csupán egy témakört 
emelek ki. Arra a kérdésére, hogy vé-
leménye szerint, mit nyújthat az 
OTDT az országnak, azt válaszolta, 
hogy „nem az OTDT csinálja a diák-
köröket a felsőoktatásban, de sokat 
tehet ösztönzéssel, elismeréssel, a fel-
tételek biztosításával. Ez nagy prob-
léma, hiszen évek óta veszélyben van 
egy oktatónemzedék, amely nehezen 
tudja magát fölépíteni szakmailag, 
mert a megélhetésével küzd." 

Szól a folyóirat többek között a 
felsőfokú oktatási intézményekben 
folyó TDK konzulensi tevékenység-
ről, melyet az „egyetemi munka leg-
magasabb fokának" nevez. 

Végül a Marx Károly Közgazda-
ságtudományi Egyetemen folyó hall-
gatói „csoportok munkájáról olvas-
hatunk, mely — mint írja a lap — gya-
korló terep az igényes szakmai tudás 
megszerzésének, a nyitott, innovatív 
személyiség kialakulásának —, az 
értelmiségivé válásnak. Ennek szerve-
zett keretei, eszköz- és feltételrend-
szerei egyre gazdagodnak." 

dr. Abonyiné, dr. Palotás Jolán 

Pályázati 
felhívás 

Az ÁISH és a KISZ KB Kultu-
rális Osztálya minden megyében — 
1 millió 300 ezer Ft átutalásával — 
ifjúsági letéti számlát hozott létre. 

Az összeg szétosztását, a pályá-
zatok kiírását az erre a célra meg-
alakult kuratóriumra bízta. Céljuk: 

I. A fiatalok közösségi kezdemé-
nyezéseinek támogatása — 
önszerveződő közösségek 
(egyesületek, szabadidős tár-
saságok) létrejötte, a meglevők 
erősítése. 

II. A közösségi videózás elter-
jesztése, videótársaságok ala-
kulásának ösztönzése. 

III. A Videotéka-hálózat kialakí-
tása. 

Az első két témakörben a határ-
idő folyamatos, a harmadik téma-
kör pályázati határideje: 1988. 
március 1. 

A pályázat feltételeiről érdek-
lődni lehet a Csongrád Megyei 
Tanács Ifjúsági és Sportosztályán 
Zeleiné Horváth Sáránál, és a 
KISZ Csongrád Megyei Bizott-
ságán, Rdcz Erzsébetnél. Az összes 
beérkező pályázatot a következő 
címre várjuk: Ifjúsági letéti számla 
kuratóriuma 6701 Szeged, PF.: 
715. 

Utazni szép, utazni jó, utazni szeretünk. így nem kis érdeklődés fogadta a 
január l-jével módosult szabályokat. A világútlevél bevezetéséről, az emelkedő 
árakról, a valutakeret felhasználási lehetőségeiről mindannyian hallottunk, de 
talán nem árt pontosítani fogalmakat, összegezni ismereteinket. Az új útlevél 
a Föld minden országába érvényes, és 90 napra jogosítja fel tulajdonosát a kül-
földön tartózkodásra; 500 Ft illeték és a megfelelő adatlap beadása után egy 
hónap alatt készül el. Sürgős esetben ún. sürgősségi díjat kell fizetni, mely 300 Ft. 
Fontos tudnivaló, hogy a még 1988 előtt kiadott útlevelek lejártuk napjáig érvé-
nyesek, csak adatváltozás esetén kell azt kicserélni. Szegeden különösen sokakat 
érint, hogy a kishatárforgalomban résztvevőknek 100 Ft illeték ellenében 1 évig 
érvényes ablakot ütnek útlevelükbe. 

A magyar határ minden egyes átlépésekor 3000 Ft értékű valutát kötelezően 
ki kell váltani. Ide kapcsolódik a szolgálati útlevél kérdése. Mivel január l-jével 
megszűnt az egyéni szolgálati célú betétlap, ezentúl csak a pontos úticél, és a 
küldő intézmény elrendelő papírjának felmutatása mentesít a kötelező pénz-
kiváltás alól. 

A témánál maradva, ötféle módon rendelkezhet ma valaki a valutával. A leg-
egyszerűbb: 2 ezer Ft értékben mindenki tarthat magánál. Ismert fogalom a va-
lutakeret, mely 3 évenként 19 ezer Ft átváltására ad lehetőséget az állampol-
gárnak. Ezt természetesen nem kötelező egy ősszegben felhasználni, de ebben 
az esetben ún. valutakönyvecskcbcn tüntetik föl, ki mennyit vett már ki kereté-
ből. A fentiek mellett létezik még a devizaszámla, az ún. BC számla (csak utazás 
céljára használható föl), és az új utazási számla, melyre március 31-ig rakhatják 
be tulajdonosaik otthon őrzött dc\izájukat. 

Valutával kapcsolatos két kisebb információnk is. Az egyik: a Franciaországba 
mindössze 3 ezer Ft értékű devizával utazóknak a francia határon igazolniuk kell, 
hol fognak megszállni. A másik Romániával kapcsolatos, ahonnan a leit tilos 
kihozni, így az esetleg mégis kikerülő pénzösszeget a magyar hivatalok nem vált-
ják vissza forintra. 

Az áremelkedések közül a legmagasabb egyes repülőjegyek árának növekedése. 
A bevezetett repülőtéK illeték és repülési pótdíj következtében a szocialista 
országokba tartó gépekre szóló jegyek ára 100%-kal emelkedett. Ez azonban 
csak a közvetlenül a MALÉV-irodákban rendelt jegyeknél van így. Ha a rendelés 
utazási irodánál történik, a pótdíj csak 25%-os, komplex utazásnál pedig csak 
15%-os áremelkedést jelent. 

Végül az ismert és kevésbé ismert diákigazolványokról, kedvezményekről. 
A legtöbbek által használt NDSZ-igazolványokról (62 Ft) nem kell különöseb-
bet mondani. Az ISTC-igazolvány (150 Ft), a főleg nyugaton igen borsos árú 
múzeumi belépőjegyekhez nyújt kedvezményt. Az ÍJH-igazolvány (125 Ft) ifjú-
sági ház hálózatba bekapcsolódott országokban segít olcsó szálláshoz. 4 Ft-os 
speciális levelezőlapok elküldése után, az adott országból visszaigazolják, van-e 
szállás. Az NDSZ-hez hasonlóan az utazás költségeihez nyújt segítséget az 
INTERTRAIN (10900 Ft) és az EUROTRAIN (200 Ff) igazolvány is. To-
vábbra is él csoportok számára a 10%-os repülési kedvezmény, és az ún. 1T utak-
nál (kultúrával, sporttal kapcsolatos utak, így a közművelódésügyi bizottságok-
nak lehet ajánlani) a 45%-os kedvezmény. 

Talán már ennyiből kiderült: utazás előtt feltétlenül érdemes felkeresni vala-
melyik utazási irodát. Nemcsak a néha bonyolultnak tűnő utazási feltételek 
megismerése végett, hanem azért is, hátha van mód az amúgy igencsak össze-
ment (vagy kinőtt?) takarónkat valamiképpen megnyújtani! 

Információink egyébként a szegedi Express Ifjúsági Utazási Iroda vezetőjétől, 
dr. Lénárd Bélától származnak, aki készséggel tájékoztatta olvasóinkat a tudni-
valókról. , - . (goz) 

Ifjúsági parlament 
Alaposan megkésett a híradás, 

hiszen a Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola Ifjúsági Parlamentje még a 
múlt év december 10-én zajlott le. Ezt 
részben a lap vizsgaidőszaki „szünete" 
okozta, részben pedig az, hogy mind 
a mai napig nem készült el a részletes 
jegyzőkönyv. 

Á hallgatók felvetették, hogy kép-
viseletüket valamilyen országos szer-
vezet lássa el. Hangoztatták, hogy 
szükség van a gyakorlati képzés, 
a hospitálások rendjének felülvizs-
gálatára is. Az Intézkedési Terv kéri. 

hogy az óraáthelyezéseket csak be 
kelljen jelenteni a Tanulmányi Osz-
tályon, ha a hallgatók és a tanárok 
megegyeztek az időpontban és találtak 
termet. (Ehhez a kéréshez azóta a 
Főigazgatóság hozzájárult.) Felvető-
dött az is. hogy „tömbösiteni" kellene 
a gyakorlati képzés részeit, egyszerre 
elvégezni a tanítási és úttörővezetői 
gyakorlatot. A hallgatók kérték, hogy 
az előadások látogatása ne legyen 
kötelező, hiszen a vizsgán úgyis min-
dent számon kérnek. Ebben a kérdés-
ben még nincs döntés. 

A nyertesek 
A JATE Kalmár László Kibernetikai 

Laboratóriuma 1987 márciusában Vi-
deoton TV Computer számitógépes 
játékprogramok keszitesere pályáza-
tot hirdetett. 

A pályázat eredménye. I—II. díj1 

Tóth László—Solti Csaba (III. évf. 
progr. hallgatók): „Kaland az űrben" 
es Solti Csaba—Bősze Krisztina (III. 
evf. prog. hallgatók): „Kiaknázatlan 
lehetőségek". III. dij: Felföldi Zohán 
(gimnáziumi tanuló): „Torpedó". 


